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Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri

Den 11. november 2009 
Sagsnummer: 2259

Tale til åbent samråd den 11. november 2009
samrådsspørgsmål M og N

Det talte ord gælder. 

Samrådsspørgsmål M

”Ministeren bedes redegøre for Fødevarestyrelsens dyrevelfærdskontrol i 

2008.”

Samrådsspørgsmål N:

”Ministeren bedes give en status for arbejdet i arbejdsgrupperne vedrørende 

implementering af veterinærforliget.”

Svar: Tak for at udvalget har kaldt mig i samråd i dag, så jeg kan 

redegøre for Fødevarestyrelsens dyrevelfærdskontrol i 2008 

og for status for implementeringen af veterinærforliget. Jeg 

vil starte med at besvare spørgsmål M om 

dyrevelfærdskontrollen. 

Generelt:

- Fødevarestyrelsens kontrol med dyrevelfærd er baseret på 

stikprøvekontrol af besætninger og er fastsat af 

Justitsministeriet. Siden 2004 er der hvert år udpeget mindst 

5% af de besætninger, der har mindst 10 landbrugsdyr eller 

heste, til kontrol. Det er fødevareregionerne, der udfører 
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kontrollen. Kontrolresultaterne for 2008 findes i den

rapport, der er offentliggjort på Fødevarestyrelsens 

hjemmeside.

- Fødevarestyrelsen har i 2008 kontrolleret velfærd i i alt 

1.667 besætninger. Næsten to tredjedele af besætningerne 

var kvæg- og svinebesætninger, men også besætninger med 

får, geder, pelsdyr, heste og fjerkræ blev kontrolleret.

- Knap tre ud af fire af de besætninger Fødevarestyrelsen 

kontrollerede i 2008 fik ingen anmærkninger fra 

Fødevarestyrelsens kontrollører til dyrevelfærden i 

staldene. Men andelen af besætninger med indskærpelser 

og politianmeldelser har ligget på nogenlunde samme 

niveau de senere år.

- I alt blev der i 2008 givet indskærpelser i ca. 26 procent af 

besætningerne, ca. 1,5 procent af besætningerne blev meldt 

til politiet, mens der i 72 procent af besætningerne ikke var 

nogen anmærkninger. Forholdene i besætningerne har 

således ikke ændret sig meget fra 2007 til 2008. 

Svinebesætninger:

- De forhold, der især har forårsaget politianmeldelser i 

svinebesætninger, angår blandt andet utilstrækkelig pasning 

af syge eller tilskadekomne dyr og mangelfulde forhold 

omkring sygestier. For skuldersårs vedkommende er der en 

positiv udvikling målt i antallet af anmeldte forhold i 
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forbindelse med transport til slagteri, som i 2008 var faldet 

med 1/3 af antallet i 2007. Politianmeldelser vedrørende 

skuldersår er således faldet fra 132 i 2007 til 39 i 2008. 

Kvægbesætninger:

- I kvægbesætninger har det især været forhold vedrørende 

utilstrækkelig pasning af syge dyr, der har givet anledning 

til anmeldelser til politiet. I alt blev der i 2008 politianmeldt 

ca. 2 procent og givet indskærpelser til ca. 25 procent af 

besætningerne.

Administrative fejl

- Der har dog også været fejl af mere administrativ karakter, 

som ikke direkte angår dyrenes velfærd. F.eks. manglende 

optegnelser over anvendt medicin og manglende 

registrering af døde dyr.

- Med hensyn til transport af dyr er antallet af 

politianmeldelser, der vedrører kvæg, steget lidt. For svins 

vedkommende var der et fald i antallet af anmeldelser 

sammenlignet med 2007. For kvægs vedkommende har det 

især været transport af højdrægtige dyr til slagtning, der har 

været anmeldt til politiet, mens der for svin især har været 

tale om slagmærker, der har udløst anmeldelserne.

Opsamling 
- Samlet giver rapporten et billede af, at de fleste dyr i 

Danmark har det godt og at besætningsejerne lever op til 

bestemmelserne om god dyrevelfærd. Jeg synes dog, at det 
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er ærgerligt, at resultaterne ikke har ændret sig meget siden 

2007. At der er behov for at give indskærpelser i 26 % af 

besætningerne er også stadig for meget, også selvom en 

række af indskærpelserne ikke direkte angår dyrenes 

velfærd. Fremadrettet er jeg derfor glad for, at regeringen 

sammen med Dansk Folkeparti og Radikale Venstre i 

august 2008 indgik et forlig på veterinærområdet, som bl.a. 

skal sikre bedre dyrevelfærd i besætningerne, herunder en 

målrettet kontrol af risikobesætninger og dyretransporter.

Svar på spm. N om veterinærforliget:

- Forliget indeholder i alt 18 initiativer, som har til formål at 

effektivisere kontrollen og samtidig give besætningsejere 

og dyrlæger redskaber til at forbedre sundheden og 

dyrevelfærden. 

- Umiddelbart efter forligets vedtagelse nedsatte 

Fødevarestyrelsen 18 projektgrupper til udmøntning af 

forligets initiativer med deltagelse af relevante personer fra 

både landbrugserhvervet, interesserorganisationer, 

universiteterne og Justitsministeriet.

Initiativerne i veterinærforliget falder naturligt i fire 

grupper, som jeg vil redegøre for i det følgende.

- Først gennemførtes en række initiativer, som 

Fødevarestyrelsen umiddelbart kunne implementere. Det 
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drejede sig bl.a. om etableringen af et samlet veterinært 

rejsehold med flere dyrlæger og ansættelse af 

dyrevelfærdsjurister. Dette skete i foråret 2009.

- Den næste gruppe af initiativer  er under implementering

for øjeblikket og vil blive gennemført i løbet af 2010. Det 

drejer sig om;

 Obligatorisk sundhedsrådgivningsaftaler i store kvæg-

og svinebesætninger, herunder egenkontrol med 

dyrevelfærd, som jo oprindeligt blev aftalt med 

finanslovsaftelen for 2006.

 Udvidet kontrol med praktiserende dyrlæger.

 ”Gult-kort”-ordning for skuldersår hos søer. 

 Risiko- og behovsorienteret kontrol i besætningerne, og 

 flytning af velfærdskontrollen fra Fødevarestyrelsen til 

Plantedirektoratet.

- Regeringen vil senere på måneden fremsætte lovforslag om 

ændring af dyrlægeloven og lov om hold af dyr, som udgør 

den retlige ramme for indførelse obligatoriske 

sundhedsrådgivningsaftaler

- Som en tredje gruppe af initiativer vil kontrollen med 

dyretransporter blive styrket i løbet af 2010, blandt andet 

ved at skærpe kontrollen på samlesteder og ved at indføre et 

skærpet syn af afgangssøer for skuldersår på slagterierne. 
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- Den fjerde og sidste gruppe initiativer i veterinærforliget 

omfatter en modernisering af Fødevarestyrelsens veterinære 

kontroller og beredskabet ved forbedret IT-understøttelse 

og forbedret styringskoncept. Disse initiativer vil være 

endeligt udmøntet i 2011 og 2012.

- Samlet set er det min opfattelse, at gennemførslen af 

veterinærforliget går planmæssigt, og at alle parter arbejder 

ihærdigt for at sikre, at de politiske initiativer bliver ført ud 

i livet så godt og hurtigt som muligt. 


